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     نوبت دوم

 معـاون علمـی و فنـاوری رئیس جمهـوری، از برنامه های 
جدید این معاونت برای حمایت از پژوهشـگران، اسـاتید و 
دانشـجویان خبـر داد و گفـت: بودجه بنیاد ملـی علم ایران 
حـدود یک همـت )۱۰ هـزار میلیـارد ریـال( افزایش یافتـه 
اسـت. به گزارش ایرنا، حسـین افشـین در دیـدار با جامعه 
دانشـگاهی و نخبگان اسـتان خوزسـتان در اهواز با اشـاره 
بـه تغییر نـام »صندوق حمایت از پژوهشـگران« به »بنیاد 
ملـی علـم ایران«، اعـلام کرد کـه این بنیـاد از طرح های 
پژوهشـی اسـاتید بـا گرنت هـای سـه تـا ۶۰ میلیاردریالی 
حمایـت می کنـد. او افـزود: سـال گذشـته، ۹۹ طـرح از 
دانشـگاه شـهید چمـران اهـواز در بنیاد ملـی علم تصویب 
شـد کـه ارزش مالـی آنهـا نزدیـک بـه یک صـد میلیـارد 
ریـال بـود، اکنـون بودجـه بنیـاد ملـی علـم از یـک هزار 
میلیـارد ریـال به حـدود یک همت افزایش یافتـه تا حمایت 
بیشـتری از پژوهش هـای کاربـردی صورت گیرد. افشـین 
گفـت: حمایـت از پایان نامه هـای دکتـری بـا محوریـت 
پژوهشـگران  و  دارد  قـرار  کار  دسـتور  در  نیـز  اسـتادان 
می تواننـد بـرای دریافـت گرنـت پژوهشـی اقـدام کننـد. 
گرنـت پژوهشـی، کمک هزینـه ای اسـت کـه به صـورت 

بلاعـوض بـه دانشـجو تعلـق می گیرد.
Á طرح های حمایتی از دانشجویان و نخبگان 

 معـاون علمـی فنـاوری رئیس جمهـور از راه انـدازی طرح 
»پژوهشـیار« بـرای دانشـجویان دکتری خبـر داد و گفت: 
حقـوق ماهانـه ۱۵۰ میلیون ریالـی به دانشـجویان دکتری 
که شـرایط خـاص دارنـد، از مهر ۱۴۰۴ پرداخت می شـود. 
او افـزود: طـرح مسـکن نخبـگان بـا همـکاری اسـتاندار 

خوزسـتان در دسـتور کار اسـت تا از مهاجـرت نخبگان به 
دیگـر اسـتان ها جلوگیـری شـود و برج نـوآوری اهـواز نیز 
بـه زودی کلنگ زنی خواهد شـد و تا پایان سـال پیشـرفت 

فیزیکـی خوبی خواهد داشـت.
Á تسهیل ارتباط صنعت و دانشگاه 

 افشـین بـا اشـاره بـه قانـون جهش تولیـد دانش بنیـان از 
امـکان کسـر مالیاتـی بـرای شـرکت هایی خبـر داد که با 
دانشـگاه ها قرارداد پژوهشـی منعقـد می کنند و ادامـه داد: 
اسـتان خوزسـتان باوجود پتانسـیل بـالا، تنهـا ۲۰ میلیارد 
تومـان از ایـن ظرفیت اسـتفاده کـرده که باید بهبـود یابد. 

او از دانشـگاه ها و اسـاتید خواسـت تـا بـا صنایـع ارتبـاط 
بیشـتری برقـرار کـرده و از این فرصت بـرای جذب منابع 

پژوهشـی اسـتفاده کنند.
Á حمایت از دانش آموزان و نوجوانان نخبه 

 معـاون علمـی فنـاوری رئیس جمهـوری از برنامه هـای 
جدیـد بـرای حمایـت از نوجوانـان و دانش آمـوزان خبر داد 
و گفـت: آمـوزش رایـگان هـوش مصنوعـی بـرای یـک 
میلیـون دانش آمـوز از اردیبهشـت ۱۴۰۴ آغـاز می شـود 
کـه ایـن آموزش هـا از سـن چهار تا ۱۶ سـالگی در بسـتر 

اینترنـت رایـگان ارائـه خواهد شـد.

 حمایت از پژوهشگران و نخبگان افزایش می یابد

 مقبره گنبد باز؛ آرامگاه باز شکاری شاه عباس صفوی در نطنز

 کشف بیش از ۱۰۰ سازه باستانی پنهان

 در قله ای مرتفع مشرف به شهر نطنز، بنایی تاریخی با نام 
»گنبد باز« خودنمایی می کند؛ مقبره ای منحصربه فرد که به باز 

شکاری محبوب شاه عباس صفوی تعلق دارد.
 در قله ای مرتفع مشرف به شهر نطنز، بنایی تاریخی با 
منحصربه فرد  مقبره ای  می کند؛  خودنمایی  باز«  »گنبد  نام 
که به باز شکاری محبوب شاه عباس صفوی تعلق دارد. این 
گنبد آجری که از فاصله دور نیز قابل مشاهده است، یکی از 
جاذبه های شاخص تاریخی و معماری منطقه به شمار می رود. 
بنای گنبد باز که بر فراز کوهی با ارتفاع حدود دو هزار متر از 
سطح زمین قرار گرفته، بر سکویی دایره ای شکل با قطر حدود 
۱۰ متر و ارتفاعی بین ۸۰ سانتی متر تا ۳ متر ساخته شده است. 
فاصله آن تا لبه پرتگاه تنها یک متر گزارش شده است. گنبد 
از آجر و ملات گچ بنا شده و دارای ساختاری هشت ضلعی با 
اضلاع سه متری و پی به قطر ۱.۸ متر است. روایتی از دل 
تاریخ مطابق با روایت های تاریخی، این مقبره به یاد باز شکاری 
ویژه شاه عباس صفوی، ملقب به »باز لَوَند« ساخته شده است. 
طبق نوشته نصرالله فلسفی در کتاب زندگانی شاه عباس اول، 
شاه علاقه خاصی به شکار پرندگان با باز شکاری داشت و 
از مناطق مختلف ایران و حتی کشورهایی نظیر روسیه و 
ترکستان، بازهای چابک برای او فرستاده می شد. در سال 

۱۰۰۱ هجری قمری، در مسیر شاه عباس از اصفهان به قزوین، 
باز لوند در نزدیکی نطنز از دنیا رفت. شاه که علاقه زیادی به 
این پرنده داشت، دستور داد تا بنایی یادبود بر بلندای کوه ساخته 
شود. از آن زمان، این مکان به نام »گنبد باز« شناخته می شود. 
ویژگی های معماری این بنا دارای یک درگاه شمال غربی است 
که از طریق ۱۱ پله مارپیچ به بالای گنبد منتهی می شود. 

درگاه های بنا با ارتفاع ۱۸۰ سانتی متر، طول ۱۰۰ و عرض ۸۰ 
سانتی متر ساخته شده اند. سقف داخلی گنبد دارای یک دریچه 
مدور است که امکان مشاهده داخل و نمای خارجی گنبد را 
فراهم می کند. گنبد باز نه تنها نمادی از علاقه پادشاه صفوی 
به شکار است، بلکه به عنوان بنایی تاریخی، بخشی از میراث 

معماری ایران نیز به شمار می رود.

 پژوهشـگران بـا اسـتفاده از فنـاوری لیـدار دقیق ترین 
نقشـه ای را کـه تاکنـون از سـکونتگاه یـک تمـدن تقریباً 
ناشـناخته در آمریکای جنوبی شناسـایی شـده است، تهیه 

کردند.
 بـه گـزارش ایسـنا، تمـدن چاچاپویا همچنـان یکی از 
ناشـناخته ترین فرهنگ هـای پیشـاکلمبی )پیـش از ورود 
اروپایی هـا( در آمریـکای جنوبـی )پـرو( به شـمار مـی رود. 
بخشـی از این ناشـناختگی به جغرافیای محل زندگی آنها 

می شـود. مربوط 
 همان طـور کـه لقـب آنهـا، یعنـی »مردمـان جنـگل 
ابری« نشـان می دهـد، »چاچاپویاها« در منطقه ای ناهموار 
و جنگلـی میـان کوه هـای آنـد و جنـگل آمـازون زندگـی 
می کردنـد. حتی امـروزه نیز دسترسـی به سـکونتگاه های 
آنـان دشـوار اسـت. فتـح این قوم توسـط اینکاهـا در نیمه 
دوم قـرن پانزدهـم میـلادی موجـب شـد کـه تمـدن و 
سـبک زندگـی »چاچاپویـا«، کـه حـدود ۸۰۰ سـال ادامه 
داشـت، دچـار دگرگونـی شـدید و در نتیجـه به فراموشـی 
سـپرده شـود. بااین حال، در پنج سـال اخیر پژوهشـگرانی 
در پـرو کـه بـه جدیدتریـن فناوری هـا مجهـز بودنـد، بـه 
گسـترش  را  باستان شناسـی  اسـناد  قابل توجهـی  طـور 
داده انـد و پنجـره ای جدیـد رو بـه معماری دایره ای شـکل، 
آرامگاه هـای صخـره ای و نظام هـای کشـاورزی پیچیـده 
تازه تریـن  در  نوشـت،  آرت نـت  »چاچاپویـا« گشـوده اند. 
پژوهـش، گروهـی از »بنیـاد آثـار تاریخـی جهـان« بیش 
از ۱۰۰ سـازه جدیـد و ناشـناخته را در منطقـه ای بـه نـام، 
یـک محوطه باسـتانی بر فـراز تپـه ای در پـارک ملی ریو 
آبی سـو واقـع در ۴۸۲ کیلومتـری شـمال »لیما«، کشـف 
کرده انـد. در دهـه ۱۹۶۰ دوبـاره کشـف شـد و مجموعـه 
اصلی آن شـامل ۲۶ سـازه اسـت کـه از بارزترین شـواهد 
تمـدن »چاچاپویـا« محسـوب می شـود. ایـن مـکان کـه 
دارای  گرفتـه،  قـرار  کوهسـتانی  یـک خط الـرأس  روی 
نقش برجسـته های برجسـته و سـاختمان های آئینی است 
کـه بـا موزاییک هـای سـنگی تزییـن شـده اند. در ابتـدا، 
گمـان می رفـت که فقط یـک پایـگاه دورافتاده بـا کاربرد 
دفاعـی بـوده اسـت اما اکنون مشـخص شـده اسـت این 
مکان، مرکز مهمی در شـبکه سـکونتگاه های »چاچاپویا« 
در سراسـر منطقـه بـوده اسـت. پژوهش هـای اخیـر ایـن 
دیـدگاه را گسـترش داده انـد؛ چراکـه جایـگاه ایـن مـکان 

را درون یـک نظـام جـاده ای پیشـاکلمبی آشـکار کرده اند. 
خـوان پابلـو دِ لا پونتـه برونکـه، مدیـر اجرایـی بنیـاد آثار 
تاریخـی جهـان در پـرو در ایمیلـی گفـت: »ایـن مـکان 
احتمـالًا دارای کارکردی آیینـی و نمادین بوده، درعین حال 
کـه به عنـوان مرکـز راهبـردی فرهنگـی و سـرزمینی نیز 
عمـل می کرد. پیچیدگی معماری آن و نمای برجسـته اش 
نشـان می دهد کـه این مـکان در چگونگی سـازمان دهی 
باورهـا و زندگـی اجتماعـی مـردم چاچاپویـا  سـرزمین، 
نقشـی مرکـزی داشـته اسـت. باوجود مـکان دورافتـاده و 
 »Gran PaJatén« ،دسترسـی محـدود بازدیدکننـدگان
همچنـان یکـی از مکان هـای در معـرض خطـر در دل 
یـک اکوسیسـتم جنگلـی آسـیب پذیر اسـت. بـه همیـن 
دلیـل، پژوهشـگران در جدیدتریـن بررسـی های خـود از 
ابزارهایـی بسـیار کم تـر تهاجمی نسـبت بـه داس، بیل یا 
قلم مـو اسـتفاده کرده اند. باستان شناسـان بـا بهره گیری از 
لیـدار هوایی )اسـکن لیـزری از طریق هوا(، اسـکن لیزری 
زمینـی و تکنیک فتوگرامتری )که شـامل ترکیـب هزاران 
تصویر اسـت(، توانسـتند از میان پوشـش انبوه جنگل نفوذ 
کـرده و دقیق تریـن نقشـه های موجـود از ایـن مـکان را 
تهیـه کننـد. دِ لا پونتـه برونکـه افـزود: لیـدار بـه مـا این 
میلی متـری  بادقـت  را  قلمـرو  کـه  می دهـد  را  امـکان 
ثبـت کنیـم، سـازه های پنهـان را بـا دقتـی فوق العـاده 

نمایـان سـازیم و درک عمیق تـری از سـازمان فضایـی و 
پیچیدگـی سـکونتی مداخـلات چاچاپویاها در چشـم انداز 
وسـیع تر به دسـت آوریـم. گـروه مـا موفـق بـه گـردآوری 
مسـتندات بصـری و علمـی فوق العـاده ای شـد کـه گران 
پاهاتـن را زنـده می کند. ایـن ابزارها به ما امـکان می دهد 
کـه داسـتان های ایـن مـکان را از طریـق روایت گـری 
دیجیتـالِ تأثیرگـذار و فراگیـر به طـور گسـترده تری بـه 
اشـتراک بگذاریـم. هم زمـان با اعلام کشـف جدیـد بنیاد 
آثـار تاریخـی جهـان، این سـازمان یک تور مجـازی ۳۶۰ 
درجـه از ایـن محوطـه ارائـه کـرده اسـت، کـه نسـخه ای 
بـرای واقعیـت مجـازی نیـز از آن سـاخته شـده اسـت. 
نکتـه جالـب توجه آن اسـت که گـروه پژوهشـی فقط ۱۰ 
درصـد از داده هایـی را کـه با لیـدار ثبت کرده انـد، پردازش 
کـرده اسـت. پژوهشـگران علاوه بـر گسـترش وسـعت 
شناخته شـده »Gran PaJatén« کـه از سـال ۱۹۹۰ در 
فهرسـت میراث طبیعی جهانی یونسـکو ثبت شـده است، 
همچنیـن سـازه های یادشـده ای را که نخسـتین بار به طور 
جـدی در دهـه ۱۹۸۰ مسـتند شـده بودنـد، محافظـت و 
مرمـت کردنـد. ایـن فرآینـد شـامل پاک سـازی پوشـش 
گیاهـی، تقویـت برخی از سـازه های سـنگی با اسـتفاده از 
مخلـوط گِلـیِ ویژه ای کـه به طور خاص طراحی شـده بود 

و مستندسـازی دیجیتالـی محوطـه می شـد.

  مقابله با تقلب 
در کنکور با هوش 

مصنوعی

  تشکیل نخستین صندوق تخصصی
 هوش مصنوعی کشور

 مقامات چین اعلام کردند، با تقلب های احتمالی که 
توسط هوش مصنوعی در آزمون ورودی دانشگاه های 

این کشور رخ خواهد داد، مقابله می کنند.
 بر این اساس مقامات چین متعهد شده اند افرادی را 
که ادعاهایی مبنی بر توانایی این فناوری در پیش بینی 
سوالات آزمون ملی گائوکائو یا همان کنکور چینی ها 

دارند، هدف قرار دهند.
افرادی است که ادعا  اقدام،   همچنین هدف این 
پیش بینی  برای  می کنند هوش مصنوعی می تواند 
و  آموزش  وزارت  شود.  استفاده  واقعی  سوالات 
وزارت  و  چین  مجازی  فضای  اداره  چین،  پرورش 
امنیت عمومی این کشور روز گذشته به طور مشترک 
»اطلاعات  پاکسازی  و  بررسی  برای  را  کمپینی 
غیرقانونی و مضر« مربوط به امتحانات اعلام کردند. 
این امتحان که با نام گائوکائو شناخته می شود و از 
۷ تا ۱۰ ژوئن امسال برگزار می شود، می تواند آینده 
یک جوان را بسازد یا نابود کند، زیرا نمرات آنها تا حد 
زیادی تعیین می کند که آیا می توانند به دانشگاه بروند 
یا خیر، کجا می توانند تحصیل کنند و چه رشته ای 

می توانند بخوانند.
 طبق آمار وزارت آموزش و پرورش، بیش از ۱۳.۳ 
میلیون نفر امسال در این آزمون شرکت خواهند کرد 
و بسیاری از آنها با استفاده از برگه های امتحانی و 
امتحانات سال های گذشته، خود را برای این آزمون 
آماده کرده اند. اما با توجه به ریسک بالا و ماهیت 
بی رحمانه این رقابت، وسوسه کسب امتیاز یا حتی 
تقلب همیشه وجود خواهد داشت - و تعداد کسانی 
که امیدوارند از این طریق سود ببرند کم نیست. طبق 
گزارش های رسانه های چینی، برگه های امتحانی که 
فروشندگان آن ادعا می کنند از هوش مصنوعی برای 
با  استفاده کرده اند،  واقعی  بهتر سوالات  پیش بینی 
قیمت های گزاف به صورت آنلاین فروخته می شوند. 
طبق اعلامیه روز جمعه دولت، برخی از حساب های 
خصوصی  معلمان  و  اجتماعی  رسانه های  کاربری 
نیز ادعا می کنند که به اطلاعات »فوق محرمانه« 
چین   cctv دولتی  تلویزیون  دارند.  دسترسی 
گزارش داد که برخی از برگه های امتحانی که ادعا 
استفاده  مصنوعی«  هوش  »پیش بینی  از  می کنند 
می کنند، تا ۴۰۰ یوان )۵۶ دلار آمریکا( در هر بار 
برگه  قیمت یک  برابر  فروش می رسند که ۱۰  به 
امتحانی معمولی است. فروشنده ای با نام »معلم وو« 
روز پنجشنبه گفت که برگه های امتحانی »بهینه شده 
با هوش مصنوعی« را به قیمت ۳۹۸ یوان برای هر 
از  را  آنها  افرادی که  به  اما  است؛  فروخته  موضوع 
حساب پخش زنده او خریداری کرده اند، ۱۰۰ یوان 

تخفیف ارائه داده است. 
جهان  کنکور  سخت ترین  گائوکائو  است،  گفتنی 
که  است  چین  در  دانشگاه  پذیرش  آزمون  یک  و 
جهان  در  بین المللی  آزمون   ۱۰ از  یکی  به عنوان 
شهرت دارد. برخی از کالج های اروپایی و آمریکایی به 
دلیل سختی آزمون گائوکائو، شروع به پذیرش نمره 
آن کرده اند. اگرچه گائوکائو برای دانش آموزان سال 
سوم دبیرستان با میانگین سنی ۱۸ سال در نظر گرفته 
شده است؛ اما آمادگی برای شرکت در آن بسیار زودتر 

آغاز می شود.

 معاون علمی در نشست با فعالان هوش مصنوعی از ایجاد یک 
صندوق هوش مصنوعی خبر داد که جی پی یوهایی که وارد می شود، 
بخش عمده ای از آورده این صندوق است.  نشست معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری حسین افشین با فعالان 
زیست بوم هوش مصنوعی برگزار شد. در ابتدای این نشست سید 
محمد محمدزاده ضیابری رئیس کمیسیون هوش مصنوعی نصر 
تهران به ارائه کمیسیون هوش مصنوعی در نصر پرداخته و گفت: 
سازمان نظام صنفی رایانه ای در سال ۸۴ به صورت رسمی آغاز به 
فعالیت کرد. حدود ۳۷ شرکت عضو این سازمان هستند. کمیسیون 
هوش مصنوعی و علم داده نیز از سال ۹۷ شکل گرفت که دارای 
۳۵ عضو است. او افزود: اقدامات متعددی نظیر شبکه سازی فعالان 
فراکسیون هوش مصنوعی  در  فعالانه  هوش مصنوعی، حضور 
از  ریاست جمهوری  پیشرفت  تحول  مرکز  با  تفاهم نامه  مجلس، 
جمله اقدامات کمیسیون است. یارانه های جی پی یو را کمیسیون 
دنبال کرد. همچنین تولید طرح پیشنهادی برای ایجاد هاب هوش 
مصنوعی صنعتی، از جمله اقدامات این کمیسیون است. این فعال 
هوش مصنوعی عنوان کرد: مجموعه چالش ها را گردآوری کردیم. 
توجه بیش از حد به دانشگاه در حوزه مسائل ملی، مشکات مربوط 
با بیمه، نبود مرجع پاسخگوی مشخص به مسائل هوش مصنوعی 
در معاونت از جمله چالش ها در این حوزه است. ضیابری در ادامه 
پیشنهادهایی داده و عنوان کرد: تشکیل میزهای تخصصی هوش 
مصنوعی صنعتی، حمایت از تشکیل هاب های هوش مصنوعی 
صنعتی، مانع زدایی در خصوص امنیتی سازی داده ها، افزایش یارانه 
جی پی یو، توزیع عادلانه پروژه ها بین فعالان هوش مصنوعی از 
جمله پیشنهادات است. رئیس هیئت مدیره نصر استان گلستان در 
ادامه این نشست گفت: در حوزه هوش مصنوعی یکی از مسائلی 
که تجربه کردم، تمام پروژه ها در سطح تهران صورت می گیرد. 
تصمیمات دولت ناگهانی است. سال ها پلتفرمی را راه اندازی کرده و 
دیتا جمع می کنیم و ناگهان تصمیمی کل زحمات را بر باد می دهد. 
مدیرعامل یک شرکت فعال هوش مصنوعی مستقر در پارک پردیس 
نیز عنوان کرد: سخت گیری برای دانش بنیان شدن محصولاتمان 
است و از خیلی حمایت ها برخوردار نیستیم. تقاضا داریم یک بازنگری 
در این ارزیابی خصوصاً در حوزه هوش مصنوعی صورت گیرد. 
منصوری رئیس هیئت مدیره یک شرکت که محصولاتی که چت بات 
می کنند، ارائه می دهد اظهار کرد: نمونه تحقیقاتی که مجوز ندارد نیاز 
به حمایت دارند. بخصوص شرکت هایی ک مجوز دانش بنیان ندارند. 
پیشنهاد می دهم بازنگری شود و سطح بندی در بازه ۶ ماه تا یک ساله 
به ما کمک می کند محصول وارد بازار شود. یک عضو کمیسیون 
هوش مصنوعی نیز در ادامه گفت: نیاز به این داریم یک جامعه هوش 
مصنوعی وجود داشته باشد. ما کارگزار ستاد هوش مصنوعی بودیم 
و الان آن قدرت وجود ندارد و خوشحال می شویم حمایت داشته 
باشیم از معاونت. وی درباره رویدادهای بین المللی هوش مصنوعی 
عنوان کرد: در عربستان رویدادی است که ویزا نمی دهند نیاز به 
حمایت داریم. در مورد پروژه های سکوی ملی شرایطی فراهم شود 
که شرکت های بیشتری مشارکت کنند. مدیرعامل یک شرکت نیز 
در ادامه این نشست اظهار کرد: مهم ترین چالش نبود قوانین صریح 
است. روال ارزیابی محصولات جدید و محصولات قبلی یکسان 

است و شاید لزومی نداشته باشد شرکت ها مسیری را دوباره بروند.
Á  ۱۰۰۰ دانش بنیان از لیســت حذف و همین 

میزان اضافه شد
 معاون علمی در پاسخ این فعال هوش مصنوعی گفت: سیاست 
معاونت سخت گیرانه تر شده است. اینکه هر محصولی دانش بنیان 
برای  باشد.  باید سخت گیرانه  و  کنار می رود  معاونت  اعتبار  شود 
دانش بنیان  لیست  از  را  محصول  یک سری  حتماً  نوظهور  علوم 

در  دوره ای  و  سالی  یک  در  کرد:  عنوان  افشین  می کنیم.  خارج 
تمدید  اتوماتیک  دانش بنیان ها  ارزیابی کل  بدون  علمی  معاونت 
شدند. اگر محصولی دانش بنیان است در هر لحظه امکان ارزیابی 
وجود دارد. باید بپذیریم اگر شرکتی محصولی به صورت اتوماتیک 
و بدون ارزیابی تمدید شده باشد، شرکت بخواهد گرنتی دریافت 
کند، حتماً باید آن محصول بررسی شود. دانش بنیانی تاریخ انقضا 
دارد. البته ایرادهای خارج عرف نباید گرفته شود و قابل واگذاری به 
کمیسیون های ویژه نیستند و مسئله حاکمیتی است و فقط می توان 
نظر پیشنهادی به عنوان داده گرفت. معاون علمی اظهار کرد: سیاست 
بررسی دقیق است و تعداد شرکت های دانش بنیان از زمانی که من 
مسئولیت پذیرفتم، ۱۰۰۰ عدد کاهش و به همان اندازه اضافه شده 
است. کار دیگری کردیم و محصولات را به ۱۷۶۰۰ افزایش دادیم 
که باید به بالای ۳۰ هزار برسد و محصول مهم است نه شرکت. 
هم زمان شرکت هایی که گذرشان افتاد باید ارزیابی مجدد شود. 
افشین تأکید کرد: از سال ۱۴۰۰ نزدیک ۲ هزار پرونده باز داشتیم، 
تا پرونده های بهمن ماه را صفر کردیم. همچنین در مورد تغییر ستاد 
هوش مصنوعی و مسئول که یکی از فعالان هوش مصنوعی اشاره 
کرد، با مصوبه جدید ما نمی خواستیم پست دوماهه بدهیم. فعال دیگر 
عنوان کرد: چند سالی بود از طرف بازارهای بین المللی جذابیتی برای 
جذب سرمایه وجود نداشت. جدیداً اتفاقات مثبتی رخ داده است. ما در 
روابط بین المللی اقدامات خوبی داشتیم. افشین در پاسخ به این فعال 
گفت: آمادگی برای حمایت را داریم. برای خروجی نتوانستیم سرمایه 
جذب کنیم. ستادهای ما فقط رویداد برگزار می کردند و تعداد نفرات 
یک عده خاص هستند که دارند رویداد برگزار می کنند. ما در این 
دوره رویدادهای خارجی را گسترش می دهیم. هر شرکت می تواند 
متقاضی باشد نه فقط یک عده خاص. خود شرکت ها نیز می توانند 
ارتباط بگیرند و معاونت تسهیلگر باشد. گنجی عضو کمیسیون هوش 
مصنوعی در ادامه نکات و دغدغه هایی را مطرح کرد. وی چالش 
دسترسی به حکمرانی داده، اتکا به زیرساخت های پردازشی خارجی، 
خلأ قوانین حقوقی را عنوان کرد و در ادامه گفت که ترویج سیاست 
داده باز توصیه می شود. همچنین تغییر مدل ذهنی مدیران از جمله 
پیشنهادات وی بود. کریمی مدیرعامل یک شرکت و عضو کمیسیون 
هوش مصنوعی، نیز عنوان کرد: موفقیت فقط در صورت شبکه سازی 
است مدل های انجام شده به اشتراک گذاشته نشده است. پیشنهاد 
پلتفرم ملی دارم. فعال دیگر هوش مصنوعی، اظهار کرد: اصولًا 
قوانین، بیشتر مانع تراشی می کند نه تسهیلگری. سازوکار ممیزی 
خدمات هوش مصنوعی یا شناسایی نشده یا قابل تشخیص نیست. 
بخش بزرگی از شرکت ها خدمت ارائه می دهند. مشکل اصلی نیز 
عدم دسترسی به اپُن دیتا است. فولادگر مدیرعامل یک شرکت 
هوش مصنوعی نیز به حریم شخصی کاربران که چالش جدی ایجاد 
کرده، اشاره کرد و عنوان کرد که هوش مصنوعی به شمشیر دولبه 

شبیه شده است.
Á  ما صندوق هوش مصنوعی ایجاد می کنیم با 

آورده جی پی یوهای وارداتی
 در ادامه افشین در ارتباط با زیرساخت و تأمین جی پی یو توضیحاتی 
عنوان کرده و گفت: ما یک صندوق هوش مصنوعی ایجاد می کنیم 
جی پی یو که وارد می شود آورده صندوق است. ما تصدی گری 
نمی کنیم. مالکیت مال ماست و بین شرکت ها و دانشگاهیان و 
فعالان اقتصادی توزیع می شود. اگر این کار را نکنیم زیرساخت در 
کشور اتفاق نمی افتد. کل زیرساخت قبل از مردادماه زیر یک میلیون 
دلار بوده و امروز نزدیک ۳۰۰ میلیون دلار ریده است. او در ادامه 
عنوان کرد: ما باید این را در اختیار بخش خصوصی قرار دهیم. 
این زیرساخت برای معاونت نیست. در معاونت آن صندوق تشکیل 

می شود و آورده معاونت می شود. 


